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الدین:  زین  رحمان  سیاسی-  گروه 
در میانه روز شنبه گذشته پس از اینکه 
رسانه ها و اولین تصاویر از انفجار مهیب 
بندر شهید رجایی بندر عباس منتشر 
کردند، اصولگرایانی که به اشتباه وارد 
مجلس دوازدهم شده اند و تعداد آنها 
نیز کم نیست، اقدامته دلشان قند آب 
دیگر  یکی  به سراغ  می توانند  که  شد 
از وزرای دولت پزشــکیان رفته و به 
بهانه این حادثه شوم، فشار دیگری بر 
دولت وارد کنند و بر سر راه حرکت آن 
مذاکرات  درگیر  زمانیکه  در  بخصوص 
هسته ای با آمریکاست، ضربه دیگری 
به آن وارد کنند تا شاید کار نصفه مانده 
اســتیضاح همتی را این بار با زخمی 

کاری جبران کنند.
بعد از گذشــت چند روز و روشن شدن 
ابعاد بیشــتر این حادثه کم کــم زمزمه ها 
از نام هــای مختلفــی به گوش رســید که 
ســیدمحمد اتابک و فرزانه صادق مالواجرد 

از جمله این افراد بود.
اما بعد از گذشته چند روز از این حادثه 
نــام تنها زن کابینه انگار بیشــتر به گوش 
رســید و در جلســه علنی روز ســه شنبه 
گذشــته خبر از جمع آوری 40 امضا برای 

استیضاح وی منتشر شد.
استیضاح همتی، کاملا سیاسی

اما به نظر می رســد ایــن وزیر با همتی 
کاملا متفاوت اســت چون پزشــکیان در 
جلســه رای اعتماد وزرا در ســال گذشته 
گفــت: »خانم صادق مالواجــرد را خود آقا 

گفتند باشد.«
پزشــکیان در همان جلسه گفته بود که 
»می خواهم بگویم هماهنگ شــدیم اینجا 
آمدیم شــما از من بپذیریــد. همه وزرای 
پیشنهادی هماهنگ شدند و آمدند. برخی ها 

که تفاهم نبود وارد لیست نکردیم.«
اما به نظر می رســد که حتی اگر مسعود 
پزشکیان نتوانست افراد دلخواه خود را برای 
حضور در کابینه چینش کند و برای تشکیل 
کابینــه اش با نظام هماهنــگ کرده بود و 
نمایندگان مجلــس حداقلی هم به تمامی 
اعضــای کابینه رای اعتماد دادند اما حدس 
زده می شد که قطعا در گوشه ای نمی نشینند 
و نظاره گر پیشرفت ها و موفقیت های دولت 
اصلاح طلب نخواهند بود و قطعا برای خالی 
کردن حب و بغض های شــخصی و گروهی 
دست بکار می شوند تا هر کس خنجری به 
دست گیرد و زخمی به دولت بزند تا بتواند 

پزشکیان را از پای درآورد.
بلاخره همین افــراد در اولین فرصت و 
پــس از انتخابات آمریکا و شکســت بایدن 
و پیروزی ترامــپ، درحالیکه اقتصاد ایران 
متاثر از حضور فردی بود که قصد داشــت 
رفتارهــای دوره اول خــود را دوباره تکرار 
کند، واکنش منفی نشــان داد و دلار روند 
صعودی خود را آغاز کرد، بصورت ناشیانه و 

غیر حرفه ای که نشان می داد کاملا از روی 
حب و بغض نسبت به همتی و داشتن کینه 
از زمان تبلایغات انتخابات ریاست جمهوری 
در سال 1400 بود، وی را استیضاح کردند.

حتی بــا اینکه پزشــکیان به جلســه 
غیرعلنی غیر رسمی با وزیر اقتصاد و رئیس 
بانک مرکزی جهت توجیه نمایندگان رفته 
بودند اما حمید رسایی در اقدامی غیرقانونی 
ســخنرانی خود در آن جلســه را در کانال 
شخصی اش به اشــتراک گذاشت تا نشان 
دهد برای انجام این کار مصمم بوده و حتی 
برای رســیدن به هدف خود حاضر به انجام 

کارهای غیرقانونی هستند.
با تمامی این اوصاف همتی نتوانســت از 
مجلس رای اعتماد دریافــت کند و دوباره 
صندلی باب همایون را پس داد و به کرسی 

خود در دانشگاه بازگشت.
بعدها این سخنانی که ما نیز در روزنامه 
مردم سالاری آنرا نگاشته بودیم که افزایش 
قیمت دلار ربطی به وزارت اقتصاد و شخص 
همتی نــدارد و فقط موضوعی سیاســی و 
روانی در جامعه اســت، به حقیقت پیوست 
و بــا اعلام دونالد ترامپ در دیدار با نتانیاهو 
بــرای آغاز مذاکرات میان ایــران و آمریکا، 
ریزش این ارز خارجی آغاز شــد و دوباره تا 
حدود 25 درصد پول ملی تقویت شــد که 

همچنان ریزش قیمت ها ادامه دارد.
اما بیشــتر همین نمایندگانی که همتی 
را استیضاح نکردند بلکه به گفته خودشان 
محاکمه کردند، در زمانیکه احسان خاندوزی 
که در مناظره با نیلی نشان داد حتی از پس 
ضرب و تقســیم ســاده بر نمی آید، قیمت 
دلار را دو برابــر کرد، اگر صــدا از دیوار در 
می آمد از آنها صدای نفســی شنیده نشد تا 
در اعتراض به افزایش بی ســابقه قیمت ارز 

در تاریخ کشور سکوت کنند.

این نشان می دهد که نمایندگان حداقلی 
نزدیک به جبهه پایداری و دوســتان نامزد 
همیشه شکســت خورده انتخابات)جلیلی( 
تنهــا به فکر منافع شــخصی و حزبی خود 
هستند و به هیچ عنوان منافع ملی را در نظر 
نمی گیرنــد که اگر اینگونه بود هم در زمان 
احمــدی نژاد با وجــود افزایش نرخ دلار از 
980 تومان به 3600 تومان، شمس الدین 
حسینی وزیر وقت و نماینده کنونی مجلس 

را به این دلیل استیضاح می کردند.
استیضاح اولین زن وزیر با نگرش سیاسی
امــا حالا نام فرزانه صادق مالواجرد برای 
اســتیضاح دوباره به صحن مجلس رسیده 
اســت. منان رئیســی نماینده قم و طراح 
استیضاح وزیر راه و شهرسازی که قبلا هم 
مخالــف انتخاب او به عنــوان وزیر راه بود، 
گفته طرح استیضاح خانم صادق تاکنون  به 
41 امضا از سوی نمایندگان مجلس  رسیده 

است.
در محورهای هشــت گانه این استیضاح 
فقط یک مورد به حادثه انفجار بندر شهید 
رجایی ربط پیــدا می کند و مابقی عبارتند 
از: بستن ســامانه ثبت نام مسکن و محروم 
کردن مــردم از حقوق قانونــی خود، عدم 
انجام تکالیف قانونی متناسب با قانون جوانی 
جمعیت، عملکرد بسیار ضعیف وزارتخانه در 
اجرای قوانین تنظیم کننده بازار مســکن، 
ســردرگمی و بی برنامگی مفرط در عزل و 

نصبهای مکرر و قانون شکنی های مکرر.
مجیــد نصیرپــور نماینده ســراب که 
زمانــی مدعــی اصــلاح طلبی بــود و در 
انتخابــات مجلــس مورد حمایــت اصلاح 
طلبان نیز قرار گرفــت و در دولت روحانی 
یکی از معاونت های معاون پارلمانی رئیس 
جمهوری را برعهده داشــت و پیشــتر نیز 
مخالف انتخاب فرزانه صادق به عنوان وزیر 

راه بود، به خبرگزاری فارس گفت که جمعی 
از نمایندگان بــا توجه به مجموعه عملکرد 
وزیــر راه در چند ماه گذشــته به خصوص 
اتفاقات اخیر در حوزه مســئولیت این وزیر، 
تصمیم گرفتند که طرح اســتیضاح وی را 
تهیه و به جریان بیندازند. به گفته او، توزیع 
نامتوازن اعتبارات، مدیریت ضعیف در سطح 
کلان، استفاده از افراد چند شغله و انتصابات 

غیرموجه از محورهای این استیضاح است.
صادق که در زمان بذرپاشــی که حتی 
یــک روز ســابقه فعالیــت در وزارت راه و 
شهرسازی را نداشــت، به دلیل مخالفت با 
زاکانی شــهردار کنار گذاشته شده بود، این 
بــار زیر تیغ اســتیضاح نمایندگان مجلس 
قــرار گرفته که ایــن نیز دوباره نشــان از 

استانداردهای دوگانه پایداریچی ها دارد. 
بطــور مثال زمانیکه در بهمن ماه با نامه 
انجمن چای ایران بــه محمد مخبر معاون 
اول رئیس جمهوری پرده از فساد گسترده 
و بزرگ در وزارت جهاد برداشــته شــد تا 
زمانیکه در اواخر فروردین ماه وی از ســوی 
رئیس جمهور کار گذاشــته شــد، سه ماه 
می گذشت اما با اینکه بسیاری از نمایندگان 
از این ماجرا خبر داشــتند حتــی اقدام به 
ســوال از ســاداتی نژاد در صحن مجلس 

نکردند چه برسد به استیضاح وزیر.
در هر حــال امیدواریم چه اصلاح طلبی 
که به نیت اصلاح دولت قدم در راه استیضاح 
وزرا می گذارند چه نمایندگان حداقلی جبهه 
پایداری در مجلس و دوستان آنها بدانند که 
این رســم رفاقت نیســت کــه دولت را در 
زمانیکه درگیر مشکلات پیچیده قرار دارد، 
استیضاح کرد و قطعا این رفتارهای دوگانه 
آنها در خاطر مــردم باقی خواهد ماند و در 
اولین فرصت پیش آمده، مردم ایران جبران 

مافات خواهند کرد.

معاون امور زنــان و خانواده رئیس 
گرفتن(  )پس  اســترداد  از  جمهوری 
لایحۀ امنیت زنان از مجلس شــورای 

اسلامی خبر داده است. 
به گزارش عصر ایران، این در حالی است 
که به گفته خانم زهرا بهروز آذر این لایحه 
بر اســاس اصول قانون اساسی و تأکیدات 
رهبری و با هدف کاهش خشــونت و سوء 
رفتار علیــه زنان و دختران تدوین شــده 
اما وقتی دولت دید مجلس نشــینان حتی 
نام لایحه را تغییــر داده  و  چنان تغییراتی 
در آن ایجــاد کرده اند کــه هدف اصلی که 
همانا حفاظــت از زنان در برابر خشــونت 
اســت با این متن جدید محقق نمی شود به 
درستی تصمیم گرفت پس بگیرد تا از قضا 

سرکنگبین صفرا نیفزاید!
این اولین بار نیســت که مجلس چنان 
در روح یک لایحه دست می برد که ماهیت 
آن را تغییر می دهــد و به همین خاطر در 
مواقعی که دولت اصلاحات یا اعتدال گرا بر 
سر کار است -که با خواست اکثریت جامعه 
هم ســویی بیشــتری دارد ولی در مجلس 
نمایندگانــی با رأی حداقلی نشســته اند - 
لوایحی از این دست به خاطر زیر و رو شدن 
آنهــا گاه موجب نقض غرض اســت و پس 
بگیرند بهتر اســت! همان گونه که در مَثَل 
می گویند خر ما از کرگی دم نداشت یعنی 
از ابتدا امید نمی بستیم بهتر بود و آبی از آن 

گرم نمی شود.
در مسایل بین المللی هم گاهی این طور 
است. مثل رژیم حقوقی دریای مازندران که 
اگر قرار بر تنظیم متن حقوقی برای تعیین 
سهم هر یک از کشورها از ساحل باشد حق 
ایران کمتر ثبت می شود چون طرف های ما 
با هم اند وبنای ایران هم کل کل با کشورهای 
ساخلی خزر نیست و همین وضعیت کج دار 
و مریز بهتر است تا روشن شود سهم هر یک 

دقیقا چقدر است.
در این فقره هم حسب اظهار خانم بهروز 

آذر حتــی نام لایحه را تغییــر داده بودند. 
می توان حدس زد چرا؟ چون  اصول گرایی 
ایرانی به کلمۀ »زنــان« - اگر به تنهایی و 
بدون خانواده بیاید - حســاس اســت و به 
همیــن ســبب در دولت احمدی نــژاد نام 
»معاونــت زنان« را بــه »معاونت خانواده« 
تغییر دادنــد و عنوان معاونت امور زنان که 
برای دفــاع از حقوق زنان و برابری حقوقی 
تأسیس شده بود به معاونت خانواده تبدیل 
شد تا غیر مستقیم بگویند تنها نقش مادری 

را برای زنان به رسمیت می شناسند.
دولت حسن روحانی که روی کار آمد و 
مســؤولیت به خانم دکتر ابتکار سپرده شد 
کلمه زنان بازگشــت و در واقع اضافه شد و 
برای این که نگویند اینهــا ضد خانواده اند 
خانواده هم که ابتدا نبود باقی ماند و شــد 

»زنان و خانواده.«
بنا بــر این می توان درک کرد که چرا نام 
لایحه را تغییر داده اند چون اساســا از کلمۀ 
»زنان« بدون خانواده خوش شان نمی آید یا 
برخی رفتارها را مصداق خشونت نمی دانند 
و بــه خاطر همین اســم لایحــه را تغییر 
دادند  به »حفــظ کرامت و حمایت از زنان 

و خانواده. »
دربــاره کلمات زنان و خشــونت به یاد 
داریــم اوایل انقلاب به جای زنان می گفتند 
خواهران و با به کار گیری واژه خشونت در 
دولت اصلاحات خیلی موافــق نبودند و تا 
علیه خشــونت می گفتی متهم به مخالفت 
با مجازات اســلامی می کردند در حالی که 
خشونت همان مجازات نیست و مجازات به 

موجب قانون اعمال می شود.
 درباره زنــان خیلی که می خواســتند 
احتــرام بگذارنــد می گفتند »نســوان« یا 
نهایتا فارســی آن »بانوان« در حالی که بانو 
در نسبت با شــوهر و مرد ترسیم می شود 
و  اســتقلال ندارد و دختران ازدواج نکرده 
بانو نیســتند و به خاطر همین اگر عاقد از 
عروس با عنــوان »خانم« یا »بانو« یاد کند 

یعنی قبلا ازدواج کرده است. البته حالا این 
حساسیت ها کم شده و کلمۀ دوشیزه جز در 
مَحاضر بــه کار نمی رود و به دختر بچه هم 

می گویند خانم.
 جدای کلمۀ زنان که گویا اگر به تنهایی 
بــه کار رود با آن مشــکل دارند مشــکل 
دیگرشان این است که برخی رفتارها از نظر 
منتقدان لایحه مصداق سوء رفتار نیست و 
اگرچه ابراز نمی کنند اما بعضی بر این باورند 
کــه از ابزارهای اعمال قدرت مرد اســت و 
اقتدار مرد را نباید کم کرد و استثنا را قاعده 
دانســت. این در حالی که است که هنگام 
عقد ازدواج تســت روانــی نمی گیرند و چه 
زن و چه مرد ممکن است مبتلا به بیماری 
روانی باشند و دست به خشونت بزنند ولی 
چون زنان آسیب پذیرترند و خشونت علیه 
زنان معمول تر اســت قانــون طبعا به آنها 

پرداخته است.
بــه هر رو و هر چند جزییات تغییرات را 
معاون امور زنــان و خانواده فاش نکرده اما 
از کاســتی های جدی نظام قانون گذاری ما 
این اســت که میزان تغییرات مجاز در یک 
لایحه تعریف نشده و گاه یک لایحه را چنان 
تغییر می دهند که شباهتی با اولی ندارد و 
دولت می تواند بگوید: از طلا بودن پشیمان 
گشته ایم/ مرحمت فرموده ما را مس کنید 
زیرا  چه بسا در بی قانونی بهتر بتوان احقاق 
حــق کرد. این اتفاق ) تغییــرات فراوان در 
یک متن مورد بررســی( مسبوق به سابقه 
است. مشهور ترین مثال خود قانون اساسی 
است که نسبت به پیش نویسی که قرار بود 
خبرگان بررســی کنند کاملا متفاوت است 
و آن قدر تغییرات گســترده شد که دولت 
موقت درصدد انحــلال مجلس خبرگان بر 

آمد که البته امام نپذیرفت.
مورد مکرر دیگر همه ساله بر سر لایحه 
بودجه اتفاق می افتد و این دولت و آن دولت 
هم ندارد و به همین خاطر برخی رئیســان 
جمهــور به عمــد لایحه بودجــه را دیر به 
مجلس می برنــد تا نمایندگان فرصت جرح 
و تعدیل زیادی نداشــته باشند و استاد این 
رفتار احمدی نژاد بود کــه لایحه بودجه را 
دم عید می برد یا اصلا به ســال بعد موکول 
می کــرد و دو ماه اول ســال تــازه با یک 
دوازدهم اداره می شد و یک بار به جای متن 
قانون بودجه پیشنهاد ی سی دی خالی بین 
نمایندگان توزیع کرد! گفتند اشــتباه شده 
اما با روحیاتی که داشــت و در لحن او هم 
پیدا بود احتمال این که می خواسته دست 

بیندازد بیشتر بود.
دولــت آقای خاتمی هم وقتی دید لوایح 
دوقلوی انتخابــات و اختیارات به دســت 

مجلــس هفتم افتاده و بعید نیســت آن را 
چنان تغییر دهند و به تصویب برسانند که 

از قبل هم بسته تر شود آنها را پس گرفت.
قبــلا هــم از کارگردان مشــهوری که 
نماینده مجلس شده بود نقل کردم که وقتی 
پرسیدم برای سینما در مجلس چه کردید 
گفت کاری که کردم این بود که نگذارم در 
این باره قانونی تصویب کنند!چون چیزی در 
کمیســیون تصویب می شد که مطلوب ما و 
جامعه سینمایی بود ولی بعد در صحن آن 
قدر اصلاحی می خورد که یک چیز دیگر و 
اصلا متضاد درمی آمد. اگر هم نه باز ممکن 
بود شورای نگهبان ایراد بگیرد  و برای رفع 
آن ایراد نقاط مثبت را هم برمی داشــتند یا 
اگر بر قبلی اصرار می کردند ســر از مجمع 
تشــخیص درمی آورد و  بــه هر حال نهایتا 

چیز دیگری می شد!
حالا هم دولت پزشکیان کار خوبی کرده 
که لایحه امنیت زنان یا مقابله با خشونت و 
سوء رفتار علیه زنان را پس گرفته چون نگاه 
اصول گرایان ایرانی به زنان متفاوت اســت 
و نسبتی با واقعیت های دنیای مدرن ندارد. 
کافی اســت برای آن کــه عمق تغییرات را 
که الزاما هم مثبت نیســت بدانیم یادآوری 
کنیم بیشــتران دختران دهه شــصتی زن 
هســتند ولی بانو و همســر کسی نیستند.   
طبعا دختر کسی هستند ولی بعضا زندگی 
مستقل دارند و مجلس نشینان زنان را تنها 

در یک چارچوب خاص می بینند.
برای این معضل باید چاره ای اندیشــید 
کــه حجم تغییرات در یــک لایحه نباید از 
درصد مشــخصی فراتر برود کمــا این که 
خود ما در انتشار یادداشت های وارده شاید 
تغییر مختصری بدهیم تا مشکل حقوقی و 
امنیتی نداشته باشد اما نوشته فرد دیگر را 
که نمی توان زیر و رو کرد و اگر قرار بر تغییر 
اساسی باشــد باید با اجازه نویسنده صورت 
پذیرد. مجلس نشــینان اما لایحه را چنان 
تغییــر می دهند که شــباهتی با متن اولیه 
ندارد و راهی جر پس گرفتن باقی نمی ماند 
که فارسی و صریح آن می شود اعلام این که 
خرِ ما از کرّگی دُم نداشت! اصلا گاهی لایحه 
ای و قانونی در موضوعی در کار  نباشد بهتر 
اســت چون چه بســا با وجود آن چه بسا 
محمل قانونی هم پیدا کنند و آن قدر مگر 
و اگر و استثنا لای قانون می گذارند که سوء 
استفاده کنندگان با چوب همان مگر و اگر و 
استثناها بتوانند طرف را سیاه و کبود کنند 
و دســت قاضی هم بسته شود در حالی که 
اکنون قضات در غیــاب چنین قانونی  چه 
بسا به علم و تشخیص خود استناد کنند و 

قاعده ای بیابند.

»مردمسالاری«ازنقشهپایداریچیهاعلیهدولتگزارشمیدهد

بهانه های تندروها برای خروج تنها زن کابینه از وزارت

چرادولتلایحهامنیتزنانراپسگرفت

طباطبایی:
انداختنهزینهتکرارتجربههایناموفق

بهگردندولتورئیسجمهورنادرستاست
معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور تاکید کرد که استفاده از 

زبان زور در ساحت فرهنگ و اجتماع نتیجه معکوس دارد.
به گزارش ایســنا، متن پیام مهدی طباطبایی در پیامرسان ایکس به شرح 
زیر است: »تجربه حکمرانی در ایران نشان داده استفاده از زبان زور در ساحت 
فرهنگ و اجتماع نتیجه معکوس دارد. در زمینه تعلیم و تربیت، اقدامات پلیسی 
و قضایی نتیجه بخش نبوده و نیست. هزینه تکرار تجربه های ناموفق و شکست 
خورده را گردن دولت و  رئیس جمهور انداختن نادرســت و غیراخلاقی است. 

اشتباه نکنید.«

مهاجرانی:
آیتاللهمطهریراجریانتحجرترورکرد

ســخنگوی دولت گفت: آیت الله مطهری را جریــان تحجر ترور کرد که از 
نظرشــان دانستن زبان انگلیســی و استادی دانشــگاه برای مطهری گناهی 

نابخشودنی بود.
فاطمه مهاجرانی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»استاد مطهری را جریان تحجر ترور کرد؛ جریانی که از نظر آنها دانستن زبان 
انگلیســی و استادی دانشگاه برای اســتاد مطهری گناهی نابخشودنی بود. در 
همان حال، او مغضوب جریان مارکسیســم هم بود؛ جریانی که در اوج قدرت، 
قرار داشــت و نیمی از جهان دوقطبی را تسخیر کرده بود. و معلمی، دقیقاً در 
همین نقطه دشوار معنا می یابد: ایستادن بر مرز تفکر، برای برساختن انسانهایی 

آزاد، با شجاعت و روشنگری.«

تکمیلزنجیرهسازیدرتولید
بهکمکشرکتهایدانشبنیان

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور گفت: ما تنها بر 
محصول محوری متمرکز نیستیم بلکه بایستی به زنجیره سازی در تولید برسیم 
تا بخش های مختلف یک محصول، توسط شرکت های داخلی تأمین و تکمیل 

شود و نمایشگاه اینوتکس 2025 بستری برای تحقق همین هدف است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
حسین افشین، در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی فناوری و نوآوری 
اینوتکس 2025 در جمع خبرنگاران با ابراز خرسندی از گسترش اکوسیستم 
نوآوری کشــور، گفت: مایه مباهات اســت که امروز خانواده دانش بنیان را در 
فضایی 12 هــزار متر مربعی گردهم آورده ایم. از این میزان، هفت تا هشــت 
هزار مترمربع به غرفه های نمایشگاهی اختصاص یافته و بیش از 450 شرکت 

دانش بنیان در آن حضور یافته اند.
وی با اشاره به انعقاد تفاهم نامه هایی به ارزش حدود یک همت در روزهای 
ابتدایی نمایشــگاه، اظهار کرد: ممکن است این رقم تا پایان نمایشگاه افزایش 
یابد. حضور شــرکت های دانش بنیان در چنین رویدادهایی، ضمن آشــنایی 
متقابل، آنها را از توانمندی های یکدیگر آگاه و مســیر شکل گیری زنجیره های 

ارزش میان این شرکت ها را هموار می سازد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، در ادامه افزود: تمرکز ما تنها بر محصول محوری 
نیست، بلکه باید به زنجیره ســازی در تولید برسیم تا بخش های مختلف یک 
محصول، توسط شرکت های داخلی تأمین و تکمیل شود. این نمایشگاه بستری 

برای تحقق همین هدف است.
معاون علمی رئیس جمهور با اشــاره به ضرورت ایجاد زیرساخت های پایدار 
برای چنین رویدادهایی گفت: ما به دنبال ایجاد یک نمایشــگاه دائمی در فاز 
توسعه پارک فناوری پردیس هستیم تا این رویداد، در فضایی استاندارد و پایدار 
برگزار شود. افشین، همچنین با تأکید بر اهمیت بازدید عمومی، به ویژه حضور 
دانش آموزان از نمایشگاه اینوتکس، گفت: حضور دانش آموزان در این نمایشگاه 
می تواند نقشی مهم در تقویت اعتمادبه نفس، انگیزه و انتخاب مسیر آینده آنان 
ایفا کند. از خانواده ها دعوت می کنم در روزهای پایانی نمایشگاه، فرزندان خود 

را برای بازدید همراهی کنند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، در بخش دیگری از سخنانش، به موضوع صادرات 
پرداخت و بیان کرد: در حال حاضر، مجموع صادرات شــرکت های دانش بنیان 
حدود 2.5 میلیارد دلار برآورد می شــود که از این میزان، 500 تا 600 میلیون 
دلار مربوط به محصولات دانش بنیان است البته نقش این شرکت ها در صادرات 
غیرمســتقیم نیز قابل توجه اســت؛ برای نمونه، تولید کاتالیست داخلی برای 
صنایع پتروشیمی، صادرات این بخش را ممکن ساخته، در حالی که آمار آن در 

سرفصل صادرات دانش بنیان منظور نمی شود.
افشــین، خاطرنشان کرد: ما در حال توســعه روابط صادراتی با کشورهای 
همســایه در حوزه های دریای خزر و خلیج فارس هستیم و تفاهم نامه هایی با 
کشورهای قاره آفریقا نیز منعقد شده است. برای شرایط مختلف از جمله تداوم 

تحریم ها یا لغو آن ها، برنامه ریزی های مستقلی در دستور کار داریم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، در بخش دیگری 
از صحبت های خود به تحولات فناورانه سال جاری اشاره کرد و گفت: در سال 
1404 دو حوزه کلیدی »هوش مصنوعی« و »فناوری کوانتومی« در مرکز توجه 
ما قرار گرفتند. تلاش ما هدایت ماموریت محور شــرکت های دانش بنیان این 
حوزه ها است تا بتوانیم فاصله فناورانه خود را با جهان به طور معناداری کاهش 
دهیم. البته این روند زمان بر است، اما به پشتوانه نیروی انسانی توانمند کشور، 

امیدواریم شتاب قابل توجهی در این مسیر داشته باشیم.
وی همچنین با اشــاره به آخرین وضعیت خرید و نصب GPU farm در 
کشور گفت: در 26 اسفند سال گذشته سرورهای هوش مصنوعی به کشور وارد 
و در ایام تعطیلی نوروز 1404 کار نصب آنها آغاز شد اما در مرحله اول نصب، به 
دلیل ایجاد زیرساخت های آن اعم از سیستم های تهویه و کولینگ و موضوعات 

مربوط به انرژی، اجرای آن با تاخیر مواجه شده است.
افشین با ابراز خرسندی از خرید GPU farm و وارد شدن آنها به کشور، 
اظهار کرد: این خرید در سه مرحله انجام شد ولی نمی توان به طور دقیق اعلام 
کرد کدام بخش ها در چه زمانی به کشــور وارد می شود اما دست کم می توان 

گفت قسمت اول و اصلی آن 26 اسفندماه به کشورمان وارد شده است.
وی با تاکید بر اینکه به قولی که برای خرید و تامین زیرســاخت پردازشی 
هوش مصنوعی داده بودیم، عمل کردیم، یادآور شــد: با این اقدام زیرســاخت 
خوبی حداقل تا یکی دو ســال آینده در این زمینه ایجاد می شود و محققان و 
شــرکت های دانش بنیان قادر خواهند بود از این ظرفیت استفاده کنند. بخش 
پردازشــی داده ها هزینه های بالایی را می طلبد و نبود زیرساخت های آن مانع 
توســعه هوش مصنوعی خواهد شــد. معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور 
همچنین بر اقدامات انجام شــده در توسعه سکوهای هوش مصنوعی متمرکز 
شــد و گفت: اتفاقات خوبی در این حوزه رخ داده است از آنجایی که قرار بود 
به سکوهای هوش مصنوعی دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان اضافه شوند، 
فراخوانی را برای این منظور منتشــر کردیم. وی اضافه کرد: تا دو هفته آینده 
قرارداد شــرکت هایی که به دنبال این فراخوان، در ارزیابی ها پذیرفته شده اند، 
برای اضافه شــدن به ســکو نهایی می کنیم. علاوه بر اضافه شدن شرکت های 
دانش بنیان، 13 دانشــگاه نیز در بحث دستیار هوشمند به صورت کامل فعال 
می شوند. در این زمینه طی سلسله جلساتی، هماهنگی های لازم را انجام داده ایم. 
این مقام مسئول تاکید کرد: ما آمادگی داریم تا با شرکت های دانش بنیانی که 
مایل به توسعه بازارگاه ها هستند، همکاری کنیم و این شرکت ها می توانند در 

فراخوان های بعدی معاونت مشارکت کنند.
افشــین همچنین از آمادگی ایــن معاونت برای همکاری با شــرکت های 
دانش بنیان و محققین چه به صورت فردی و چه به صورت شرکتی که قادر به 
توسعه این زیر ساخت هستند، خبرداد. معاون علمی با بیان اینکه در این مسیر 
انتقاداتی صورت گرفته است گفت: نظر اکثر این منتقدان با حضور در جلسات 
و بازدید از مجموعه مثبت شده است ولی باید هم افراد تحمل داشته باشند و 

هم ما در این مسیر انتقادپذیر باشیم و خود را اصلاح کنیم.
افشــین گام دیگر معاونت برای توسعه زیرســاخت های هوش مصنوعی را 
تحریک بازار دانســت و گفت: برای کاربردی کردن محصولات مبتنی بر هوش 
مصنوعی مانند توســعه نرم افزارها، نیازمند توسعه بازار و شکل گیری عرضه و 
تقاضا هســتیم چراکه یکی از راه های موفقیت ما در توســعه هوش مصنوعی، 
توســعه بازار است. افشین با اشاره به شکل گیری شرکت هایی در حوزه هوش 
مصنوعی اضافه کرد: وقتی بازار برای این شرکت ها ایجاد نشود، عملا نتیجه ای 
حاصل نخواهد شــد. از این رو، افراد بایــد متوجه مزایای این فناوری و میزان 
صرفه جویی های مالی آن باشــند تا کالای باکیفیت تولید شود. براین اساس، 
یکی از کارهایی که در حوزه هوش مصنوعی در دســتور کار داریم، توســعه و 

تقویت بازار آن است.

دولت

سردارپاکپور:
دستگیری۱۵۰تروریست
درسیستانوبلوچستان

فرمانده نیروی زمینی سپاه از دستگیری 150 تروریست 
و هلاکت 100 نفر از آنان از آبان ماه سال گذشته تاکنون 
در عملیات های حافظان امنیت علیه اشرار و تروریستها در 

استان سیستان و بلوچستان خبر داد.
به گزارش ســپاه نیوز ســردار محمد پاکپور در مراسم 
اولین یادواره شــهدای امنیت حادثه 16 فروردین ســال 
1403 شهرســتان راسک سیســتان و بلوچستان، اظهار 
کرد: شهید سردار شوشتری با هدف تامین امنیت، سپردن 
امنیت به خود مردم و محرومیت زدایی و مردمیاری در این 

منطقه خدمت کرده و به شهادت رسیدند.
فرمانــده نیروی زمینی ســپاه افزود: ایجــاد امنیت و 
توسعه از اهداف مهم سردار شهید شوشتری در سیستان 

و بلوچستان بود.
ســردار پاکپور با تاکید بر همکاری بیشتر مردم به ویژه 
در شــهرهای جنوبی استان برای توسعه و آبادانی منطقه، 
گفت: باید زمینه حضور و فعالیت ســرمایه گذار غیر بومی 
برای توسعه و آبادانی در این منطقه فراهم شود، نباید اجازه 
بدهید عده ای فریب خورده و ابزار دست دشمنان با فراری 

دادن سرمایه گذاران مانع توسعه این منطقه شوند.
وی با اشــاره بــه آتش زدن خودروهای راهســازی در 
جنوب سیســتان و بلوچستان توســط افراد خودفروخته، 
گفت: سرمایه گذار این پروژه برای ساخت راه و جاده برای 
مردم این منطقه تمام ماشین آلاتی که سرمایه زندگی اش 
بود را آورد اما شــاهد سوختن آنها در آتش بودیم و صدای 
اعتراض مردم هم بلند نشــد، نباید نسبت به اقداماتی که 
مانع توسعه منطقه می شود و زمینه ناامنی فراهم می کند، 
بی تفاوت باشیم، باید شما مردم بومی امنیت سرمایه گذار 
غیر بومی را فراهم کنید تا برای خدمت به شــما با آرامش 

تلاش کند.
ســردار پاکپور افزود: برای تامین امنیت سیســتان و 
بلوچســتان قریب به 11 هزار نفر از مردم منطقه را به کار 
گرفتیم آوردیم ســازماندهی کردیم در دسته های رزمی، 
ســران طوایف ریش سفیدان و ائمه و مولوی ها تا با کمک 
هم امنیت را فراهم کنیم، قطعا ســرویس ها و کشورهای 
بدخواه این نظام ما را رها نکرده و با ایجاد ناامنی، هر طرح 
و برنامه ای را اجرایی می کنند که هوشیاری بیشتر مردم و 
مسئولان را میطلبد تا اجازه ندهند دشمنان به اهداف خود 

در این منطقه دست یابند.
وی با اشــاره به حوادث تروریســتی فروردین ماه سال 
گذشته در راســک و چابهار، اظهار کرد: هر 18 نفر عامل 
تروریســتی که در ایــن عملیات ها به هلاکت رســیدند، 
ازعوامل بیگانه بودند که در پوشش مردم منطقه ما با عنوان 
ســوخت بر وارد شده و سلاح و مهمات خود را در دبه های 
ســوخت وارد کرده بودند، این موضــوع در اعترافات افراد 
وابسته به این عوامل تروریستی و همدستانشان ثبت شده 
است که این نیازمند هوشیاری بیشتر مردم منطقه را می 
طلبد تا اجازه ندهند اتباع بیگانه با هویت آنان وارد منطقه 
شده و زمینه ناامنی را فراهم کنند چون ضرر اصلی را مردم 

بومی می بینند.
فرمانده نیروی زمینی سپاه با اشاره به حوادث تروریستی 
در گوهر کــوه نیز بیان کرد: پس از وقــوع این حادثه در 
عملیات های حافظان امنیت علیه اشرار و تروریستها بیش 
از 150 نفر دســتگیر و 100 نفر به هلاکت رسیدند، افراد 
دستگیر شده در اعترافات خود گفتند که به دنبال ارتباط 
با یکی از افراد بومی راســک که از کشور متواری شده و به 

دشمنان پناه برده، هدایت می شدند.
سردار پاکپور ادامه داد: مردم باید هوشیار باشند و تحت 
تاثیر افراد متــواری و خودفروخته قرار نگرفته و خانه های 
خــود را به افراد ناشــناس برای اقدامات ضــد امنیتی و 

ضدتوسعه استان، اجاره ندهند.
وی ضمــن تاکید بر تکریم خانواده شــهدا، گفت: باید 
همه مردم و مســئولان برای رفع مشکلات خانواده شهدا 
که عزیزان خود را برای امنیت این مرز و بوم تقدیم کردند، 

تلاش کنیم.

دیداروزیرکشاورزیمالزی
باامیرسرتیپنصیرزادهدرتهران

در جریان تقویت همکاری های دوجانبه میان جمهوری 
اسلامی ایران و کشور مالزی، وزیر کشاورزی مالزی با حضور 
در محل ستاد وزارت دفاع با وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 

مسلح جمهوری اسلامی ایران دیدار و گفت وگو کرد.
به گــزارش از وزارت دفاع، در ایــن دیدار که با حضور 
جمعی از مسئولان حوزه سیاســی و کشاورزی دو کشور 
برگزار شــد، طرفین ضمــن تأکید بر روابط دوســتانه و 
تاریخی ایران و مالزی، بر توسعه همکاری ها در حوزه های 
مورد علاقه مشــترک به ویژه در بخش های امنیت غذایی، 
فناوری های نوین کشاورزی، انتقال دانش فنی و پشتیبانی 

لجستیکی تأکید کردند.
 امیر ســرتیپ خلبان عزیز نصیــرزاده وزیر دفاع ایران 
با اشــاره به ظرفیت های گســترده کشــور در حوزه های 
کشاورزی، صنعتی و پشتیبانی، آمادگی جمهوری اسلامی 
ایران را برای ارائه خدمات فنی، مهندســی و فناوری های 

نوین به بخش کشاورزی مالزی اعلام کرد.
وزیر کشاورزی مالزی نیز با ابراز خرسندی از این دیدار، 
خواستار گسترش همکاری های عملیاتی در زمینه تأمین 

تجهیزات، آموزش و تبادل تجربیات میان دو کشور شد.
در پایــان این دیدار، دو طرف بر لزوم تدوین نقشــه راه 
مشــترک جهت پیگیری توافقــات صورت گرفته و ارتقای 

سطح همکاری ها در آینده نزدیک تأکید کردند.

پیامتبریکفرماندهکلارتش
بهمناسبتروزمعلم

امیر سرلشــکر ســید عبدالرحیم موســوی، فرمانده 
کل ارتش جمهوری اســلامی ایران با صــدور پیامی، 12 
اردیبهشــت ماه، روز معلم را به اســتادان و مربیان ارتش 
تبریک گفت. به گزارش ایســنا به نقــل از روابط عمومی 
ارتش، متن پیام به شرح زیر است: تعلیم و تعلّم، از شئون 
الهی و معلمِ شایســته، معلم انسان ساز و زمینه سازِ کمالِ 
متعلم است. در اندیشه و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب 
اســلامی و فرماندهی کل قوا به معلمان شــریف کشور و 
نیروهای مســلح، پرورش نیروی فکری و ترغیب متعلم به 
تفکر، تربیت و ســازندگی روح و شــخصیت انسانها و الگو 

سازی، همزمان با آموزش فنون نظامی، می درخشد.
»استادان و مربیان« از مهمترین عوامل اقتدار ارتش و 
افسرانِ جهاد فکری و تربیتی اند که با معماری شخصیتِ 
کارکنان، مدیــران و فرماندهان آتــی، جان های جوان را 
به گوهر معرفت و فضیلت، شــجاعت و مسئولیت پذیری 
مــی آرایند و نیک می دانند افق نگاه ما، تربیت منتهی به 
تزکیه و حصول معیت الهــی و پرورش رزمندگانِ انقلابیِ 
شایســتهِ ظهور در مســیر تحقق تمدن نوین اســلامی و 
آموزش هایی اســت که به ارتقاء روحیــه و توان رزم برای 

اجرای مأموریت های خطیر ارتش منتج شود.

دفاعی


